
Fogorvosi ellátórendszer érintettsége a koronavírus megjelenésével 

 

A fogorvosi ellátás során azt a higiénés alapelvet kell követnünk, hogy minden pácienst 

potenciális fertőzött betegként kell ellátni. Ez a megcáfolhatatlan dogma sajnos sehol a világon 

nem valósul meg, és ha szigorúan megnézzük, akkor sem a páciens, sem pedig az egészségügyi 

személyzet védelme nem megoldott. A mostani helyzet a problémát még jobban kiemeli, és 

még inkább felhívja a figyelmet arra a veszélyes közegre, amiben a fogorvosok dolgoznak. A 

problémát az jelenti - és ez a legnagyobb különbség, ha összevetjük más, invazív területet 

művelő orvosi disciplinával -, hogy míg ott nagyjából behatárolható, és hagyományos 

védőfelszereléssel megelőzhető, hogy az orvosi stáb tagjainak nem védett testrészére kerüljön 

a beteg, kórokozókat hordozó váladéka, addig a fogorvosi kezelés sajátosságából fakadóan ez 

elkerülhetetlen. A forgóeszközök hűtését elősegítő vízspray a beteg szájából nyállal, vérrel, 

néha gennyel összekeveredve verődik vissza egyrészt a környező rendelői levegőbe, és egyúttal 

az orvos és a segítő asszisztens testére, első helyen értelemszerűen a fejére. Természetesen lehet 

különböző shieldekkel, maszkokkal és hajat betakaró sapkával védekezni, de ez csak a 

makroszkópos szennyeződéstől véd, a mikroorganizmusok (pl. koronavírus) ezeken szabadon 

átjutnak. Az a fajta szkafander szerű védő öltözék, ami valóban védelmet nyújtana, nem áll 

rendelkezésre a rendelőkben, és nem is életszerű, hogy a kezelőorvos minden pácienshez külön 

így öltözzön be. A valóságban a hagyományos maszkhoz sem jutnak most hozzá a rendelők 

(amit tudunk, hogy nem is védene a vírustól), speciális maszkot szintén nem tudnak a rendelők 

beszerezni, és sorra mondják le a beszállítók a fertőtlenítő szerek szállítását is a hiány miatt. 

Ezek oda vezetnek, hogy az európai és amerikai ajánlással összhangban mi is azt javasoljuk - 

és ezt nemcsak az egyetemi szolgálatok esetében, hanem az alap,- és szakellátásnál egyaránt -, 

hogy csak akut esetek kerüljenek ellátásra, az elektív beavatkozásokat pedig addig el kellene 

halasztani, amíg a mostani helyzet normalizálódik. Az akut esetek ellátásához viszont a 

rendelőket a megfelelő és hatékony védőfelszereléssel és fertőtlenítő szerekkel el kell látni 

központi raktárból, hiszen saját erőből beszerezhetetlen, és azzal is számolni kell, ha ez nem 

történik meg, akkor félő, hogy a szolgálatok ki fognak ürülni, és nem lesz, aki a betegeket 

ellássa. 
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